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Aanleiding 
Er is in de natuur te veel stikstof aanwezig.  Stikstof komt in de lucht door voornamelijk verkeer, 
industrie en landbouwactiviteiten.  Te veel stikstof is slecht voor de verscheidenheid aan planten 
en dieren.  Dit heeft vooral betrekking op de meeste Natura 2000-gebieden zoals de Biesbosch. 
 
Om de hoeveelheid stikstof in de natuur terug te dringen, werkt de overheid sinds 2015 met het 
Programma Aanpak Stikstof (hierna: ‘PAS’).  Maar die aanpak voldoet niet, zo oordeelde de 
hoogste bestuursrechter (de Afdeling bestuursrechtspraak van de Raad van State) op 29 mei 2019.  
Reden daarvoor is dat het PAS eigenlijk een voorschot neemt op toekomstige positieve gevolgen 
van maatregelen voor beschermde natuurgebieden.  Hiervan heeft de Raad van State bepaald dat 
dat niet mag. 
 
Dat heeft ook gevolgen voor projecten in Sliedrecht.  In de bijlage bij deze brief is een overzicht 
opgenomen van ontwikkelingen waar dit mogelijke gevolgen voor zou kunnen hebben. 
 
Hoe nu verder? 
De gevolgen van de PAS-uitspraak lijken grote effecten te hebben op bouwplannen in heel 
Nederland.  De provincie Zuid-Holland maakt nu een inventarisatie van de projecten die effect 
ondervinden van de uitspraak van de Raad van State.  De provincie maakt daarbij onderscheid 
tussen projecten binnen 5 kilometer van Natura 2000-gebieden en daarbuiten.  Sliedrecht valt 
binnen die grens van 5 kilometer.  Ook het buitengebied. 
 
Zoals hierboven is aangegeven, is het PAS in 2015 gestart om de natuur te beschermen en toch te 
kunnen bouwen in en rond kwetsbare natuurgebieden.  Met het PAS kon de overheid 
vergunningen verlenen op basis van ‘toekomstige besparingen’ op stikstof.  Ook was in het PAS 
een drempelwaarde opgenomen. Afhankelijk van de berekende stikstofuitstoot van een project was 
sprake van vrijstelling, een meldingsplicht of een vergunningsplicht.  Kleine plannen kwamen bijna 
altijd in aanmerking voor vrijstelling.  Berekeningen werden gedaan met het programma Aerius dat 
door het Rijk beschikbaar is gesteld. 
 
De beslissing van de Raad van State heeft grote consequenties voor nieuwe ruimtelijke 
ontwikkelingen, zoals woningbouw, de aanleg van infrastructuur, de bouw van bedrijven en voor 
agrarische activiteiten die kunnen leiden tot een toename van de stikstofdepositie in Natura 2000-
gebieden.  Sinds 29 mei jl. is een groot aantal ruimtelijke plannen vernietigd door de Raad van 
State.  Het is een landelijk probleem dat niet of nauwelijks lokaal kan worden opgelost. 
 
Stikstof is één van de aspecten waarop een project of plan (zoals een nieuw bestemmingsplan, een 
milieuvergunning of een buitenplanse omgevingsvergunning) moet worden getoetst.  
Complicerende factor hierbij is dat stikstof tot op grote(re) afstand van de bron neerslaat en er 118 
Natura 2000-gebieden met overbelaste stikstofgevoelige habitattypen en leefgebieden van 
(dier)soorten verspreid over Nederland liggen, waaronder de Biesbosch. 
 
Gevolgen uitspraak 

Nu de Aeriusberekening van het PAS niet meer als basis voor toestemmingverlening kan worden 
gebruikt, is voor veel nieuwe ruimtelijke ontwikkelingen, ook op grote afstand van Natura 2000-
gebieden, nodig dat op een andere manier wordt aangetoond, dat een project of plan op voorhand 



geen significant schadelijke effecten heeft op Natura 2000-gebieden.  Pas daarna kan toestemming 
worden verleend.  De PAS kan daarvoor sinds de uitspraak van 29 mei 2019 niet meer worden 
gebruikt. 
 
Het voorgaande betekent concreet dat het nu niet mogelijk is om een vergunning met 
ontwikkelingsruimte te verlenen.  In afwachting van een nieuw landelijk beleidskader kunnen er 
geen nieuwe bestemmingsbesluiten worden genomen noch omgevings- of milieuvergunningen 
worden verleend waarbij stikstof een rol speelt.  Wellicht ten overvloede: de uitspraak van de Raad 
van State heeft geen gevolgen voor de verbreding A15 Papendrecht-Sliedrecht.  Dat Tracébesluit is 
namelijk op 3 april 2019 onherroepelijk geworden.   
 
Landelijk adviescollege 

Het is de verwachting dat een nieuw landelijk beleidskader niet eerder dan in het laatste kwartaal 
van dit jaar beschikbaar zal zijn.  Minister Schouten (LNV) heeft onder voorzitterschap van dhr. J. 
Remkes een adviescollege Stikstofproblematiek ingesteld met de opdracht om met aanbevelingen 
en oplossingsrichtingen te komen.  Gelet op het grote maatschappelijke belang bij snelle 
duidelijkheid, is het adviescollege gevraagd haar advies voor de kortere termijn (afwegingskader 
toestemmingverlening) bij voorkeur eind september te geven.  Voor het advies voor de langere 
termijn (m.b.t. de Vogel- en Habitatrichtlijn) heeft het adviescollege negen maanden extra 
beschikbaar. 
 
Regionale / provinciale aanpak 

Om de periode te overbruggen tot er een nieuw landelijk beleidskader is (op z'n vroegst het laatste 
kwartaal van 2019), hanteert de Omgevingsdienst Zuid-Holland-Zuid (OZHZ) in afstemming met 
andere omgevingsdiensten en de provincie Zuid-Holland de volgende werkwijze: 
1. De OZHZ heeft een beoordelingskader ontwikkeld om vast te stellen of een procedure wel of 

niet stikstofrelevant is.  Als een procedure niet stikstofrelevant is, dan kan die wat dit thema 
betreft worden voortgezet.  De essentie van het beoordelingskader is dat bijvoorbeeld het 
bouwen van 1 woonhuis buiten 1 kilometer afstand van een stikstofgevoelig Natura 2000-gebied 
(zoals de Biesbosch) zonder berekening mogelijk is. 

2. De OZHZ vraagt initiatiefnemers om aanvullende gegevens aan te leveren voor 1 november 
2019.  Hen wordt gevraagd om met nieuwe berekeningen inzicht te geven in de belasting die 
het initiatief op Natura 2000-gebieden heeft.  Het nieuwe rekeninstrument (de nieuwe 
Aeriuscalculator) is vanaf 16 september 2019 beschikbaar.  De uitkomst van die berekening zal 
naar verwachting voor veel initiatieven betekenen dat OZHZ positief kan besluiten.  Het gaat 
dan om die gevallen waarbij een immissie van 0,00 mol/ha./jaar wordt berekend.  In alle andere 
gevallen is een vergunning op basis van de Wet natuurbescherming nodig.  Het bevoegde gezag 
voor deze vergunningen ligt bij de provincie Zuid-Holland, de vergunningverlenende taak is 
ondergebracht bij de Omgevingsdienst Haaglanden.  Tot er een nieuw landelijk beleidskader 
beschikbaar is, geeft de Omgevingsdienst Haaglanden geen vergunningen op basis van de Wet 
natuurbescherming af. 

3. OZHZ is zich bewust van de woningbouwopgave van gemeenten binnen de regio Zuid-Holland-
Zuid en de vertraging die kan ontstaan als gevolg van de PAS-uitspraak.  Om te voorkomen dat 
eventueel uitstel van het beschikbaar komen van het nieuwe rekeninstrument zou leiden tot 
vertraging in woningbouw heeft OZHZ proactief een handelingsperspectief ontwikkeld.  Kort 
gezegd heeft OZHZ met de "oude" Aeriuscalculator berekend welke mogelijkheden er zijn voor 
woningbouw op verschillende afstanden van Natura 2000-gebieden.  Zou het nieuwe 
rekeninstrument niet tijdig beschikbaar zijn gekomen dan heeft OZHZ in overweging gegeven 
om in dat geval gebruik te maken van de resultaten van hun onderzoek op basis van het oude 
instrument.  Uiteraard is het niet zonder risico om daarop een besluit te baseren.  De kans is 
reëel dat een dergelijk besluit wordt vernietigd door de Raad van State.  Nu de nieuwe 
Aeriuscalculator inmiddels beschikbaar is, moet daar uiteraard gebruik van worden gemaakt en 
kunnen ruimtelijke procedures bij een berekende immissie van 0,00 mol/ha./jaar worden 
voortgezet. 

 
 
 
 



Samenvattend 
• Per 16 september 2019 is een nieuw rekeninstrument (de nieuwe Aeriuscalculator) beschikbaar 

van het Rijksinstituut voor Volksgezondheid en Milieu (RIVM) om de stikstofdepositie te kunnen 
berekenen. 

• Ruimtelijke besluiten waarbij de met behulp van het hiervoor bedoelde nieuwe rekeninstrument 
berekende immissie 0,00 mol/ha./jaar is, kunnen doorgaan. 

• Alle overige ruimtelijke besluiten met ontwikkelingsruimte moeten wachten op een nieuw 
landelijk beleidskader (laatste kwartaal van 2019). 

 
In afwachting van nadere informatie van de OZHZ en/of het nieuwe beleidskader betekent het 
voorgaande dat onzekerheid bestaat over ruimtelijke en infrastructurele projecten in de gemeente, 
althans voor zover stikstof daar een rol bij speelt.  Uiteraard staat dit de verdere voorbereiding van 
deze projecten niet in de weg, maar dan wel met deze kanttekening daarbij. 
 
Zoals ook uit de vele berichten in de media blijkt, zijn er frequent meer en minder relevante 
ontwikkelingen ten aanzien van de stikstofstofproblematiek.  De raad zal door middel van een 
logboek op de hoogte worden gehouden van de voor onze gemeente relevante ontwikkelingen. 
 
Burgemeester en wethouders van Sliedrecht, 
 
De secretaris, De burgemeester, 
 
 
   
 
 
H.F. van Breugel drs. A.P.J. van Hemmen  
 
 
Bijlage: 
- overzicht lopende projecten en milieuvergunningen waarbij stikstofproblematiek (mogelijk) een 
rol speelt 


